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دانشجویاندرمسائلآموزشیرامرتفعخواهدکرد

پاسخ به 27 سوال مهم درباره سامانه آموزشیار

  نیمکت خبر

اسکانخوابگاهی۳درصددانشجویاندانشگاهتهرانکهاینترنتندارند

محمود نیلی احمد آبادی در گفت وگو با ایرنا درخصوص اقدامات دانشگاه باوجود شیوع بیماری کرونا اظهار 

داشت: »برنامه ریزی شده دانشجویانی را که نتوانسته اند دسترسی به اینترنت داشته باشند، در خوابگاه ها 

اسکان دهیم که دو تا سه درصد دانشجویان را شامل می شوند.« به گفته وی، هم اکنون حدود هزار دانشجوی 

ارشد و دکتری که اساتید راهنما لزوم حضور آنها را تایید کرده اند، در دانشگاه حاضر و در خوابگاه ها اسکان داده 

شده اند. وی ادامه داد: »برنامه ریزی شده تا دانشجویان تهرانی غیرساکن نیز در آزمایشگاه های دانشگاه ها 

حضور پیدا کنند؛ چراکه دانشجویان ارشد و دکتری نیز برای انجام پروژه ها و فعالیت های کارگاهی خود باید از 

آزمایشگاه ها استفاده کنند.«رئیس دانشگاه تهران اظهار داشت: »برای تعدادی از دانشجویانی که دروس عملی 

داشتند و امکان ارائه دروس آنها به صورت مجازی وجود نداشت نیز برنامه ریزی هایی انجام داده ایم تا به صورت 

نوبت بندی دانشجویان در دانشگاه و خوابگاه ها حضور پیدا کنند و دوره های عملی خود را بگذرانند.« وی عنوان 

کرد: »سعی شده آموزش در دانشگاه تهران به صورت تلفیقی باشد؛ به این صورت که امکان حضور تعدادی از 

دانشجویان فراهم است.« وی تصریح کرد: »درخصوص ورودی های جدید فعلا تمام کلاس ها مجازی برگزار 

می شود، اما دانشجویان ارشد و دکتری متناسب با برنامه پژوهشی خود می توانند در دانشگاه حضور پیدا کنند.«

سرانهدانشجویانعلومپزشکی۶۰درصدرشدداشتهاست

و  ستاد  در  دانشجویی  و  فرهنگی  معاونت  بودجه  »ساختار  مجازی  آموزشی  وبینار  در  لاری  سیماسادات 

دانشگاه های علوم پزشکی« اظهار داشت: »درحال حاضر وزارت بهداشت در دو جبهه فعال است. از یک سو با 

ویروس کرونا مقابله کرده و شیوع آن را مدیریت می کند و از طرف دیگر در مسائل فرهنگی و آموزشی با قوت ظاهر 

می شود. فعالیت های ما باتوجه به شرایط تعطیلی دانشگاه ها متوقف نشد و تلاش کردیم زیرساخت های رفاهی و 

فرهنگی تقویت شود.« وی افزود: »با شیوع ویروس کرونا تلفات جانی در دانشجویان دانشگاه های علوم پزشکی 

نداشتیم و این جای خوشحالی و خرسندی دارد. سیاست ما این است که تمهیدات لازم باتوجه به شرایط 

شهرستان و استان تغییر پیدا کند. همواره توجه داشته باشید که نباید از پروتکل های بهداشتی کوتاه بیاییم؛ 

چراکه وزیر بهداشت بر تامین منابع مالی مقابله با کرونا در سراسر کشور تاکید دارد و مبالغی را برای هزینه کرد در 

این بخش به دانشگاه های علوم پزشکی اختصاص داده است.«لاری با اشاره به بودجه و منابع مالی عنوان کرد: 

»سال گذشته برای اولین بار ۱۵۰۰ میلیارد ریال از محل هدفمندی یارانه ها به دانشگاه های علوم پزشکی کشور 

تزریق شد. این اعتبار برای اولین سال بود که به دانشگاه های علوم پزشکی پرداخت شد و این روند حمایتی 

همچنان ادامه دارد. همچنین در بودجه جاری سرانه دانشجویی و فرهنگی حدود ۶۰ درصد رشد داشته است.«

ثبتنام۱۰۱هزارداوطلببرایپذیرشدررشتههایبدونکنکور

فاطمه زرین آمیزی، سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو 

با خبرگزاری دانشجو درباره ثبت نام داوطلبان در دوره های بدون کنکور 

دانشگاه ها بیان کرد: »باتوجه به آنکه سری دوم اصلاحات و کدرشته محل های 

جدید برای دوره های پذیرش صرفا بر اساس سوابق تحصیلی آزمون سراسری 

سال ۱۳۹۹ در سایت سازمان سنجش منتشر شد، مهلت ثبت نام و انتخاب 

رشته تا روز هفتم مهرماه تمدید شده است.« سخنگوی سازمان سنجش آموزش 

کشور ادامه داد: »تاکنون ۱۰۱ هزار و ۳۱۷ داوطلب برای پذیرش صرفا براساس 

سوابق تحصیلی در دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در آزمون سراسری 

سال ۱۳۹۹ ثبت نام کرده اند.« وی تاکید کرد: »از آنجاکه فرصت ثبت نام تنها 

تا روز هفتم مهرماه ادامه دارد، متقاضیان لازم است با مراجعه به سایت سازمان 

سنجش به نشانی www.sanjesh.org ضمن مطالعه دقیق دفترچه راهنما و 

اصلاحات منتشرشده، برای ثبت نام در این دوره ها اقدام کنند.«

برگزاریآموزشهایمجازیمعارفبهصورتاستادمحور

مرتضی فاضلی در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره نحوه ارائه دروس معارف اسلامی در ترم جاری 

و فرآیند ارزشیابی دروس معارف گفت: »با شروع سال تحصیلی جدید مرکز آموزش مجازی 

دانشگاهیان، ارائه بخشی از دروس معارف را به صورت مجازی آغاز می کند و بخشی نیز با تصمیم 

گروه معارف هر دانشگاه ازطریق حضوری یا مجازی در زیرساخت دانشگاه مربوطه ارائه خواهد 

شد.« وی ادامه داد: »در ترم تحصیلی جدید دوره های آموزش مجازی معارف به صورت استادمحور 

و با نظارت مستقیم استاد بر فرآیند آموزشی دانشجویان برگزار می شود.«رئیس مرکز آموزش مجازی 

دانشگاهیان خاطرنشان کرد: »در هر جلسه نمرات دانشجویان در سامانه ثبت می شود و استاد 

معارف مربوطه می تواند با ورود به سایت فرآیند آموزشی دانشجویان را ارزشیابی و ملاحظه کند 

و بر فرآیند آموزش نظارت مستقیم داشته باشد.« وی با بیان اینکه امکان برقراری ارتباط آنلاین 

بین استاد و دانشجو فراهم شده است، افزود: »دانشجویانی که دوره های آزاد و غیرمعارفی یا 

معارفی تابستان را انتخاب کرده اند، تا ۲۰ شهریورماه فرصت داشتند دوره های نیمه تمام خود را 

به اتمام برسانند، چراکه تمامی دوره ها و درس های نیمه تمام کاربران از سامانه پاک خواهد شد.«

۲۰مرکزعلمی-کاربردیبهدلیلعدمارتقاحذفشدند

محمدحسین امید، رئیس دانشگاه جامع علمی- کاربردی درباره افزایش کیفیت در دانشگاه 

جامع علمی- کاربردی و تعطیلی مراکز غیراستاندارد گفت: »در سال ۹۵ چیزی درحدود هزار و 

۷۱ مرکز علمی- کاربردی داشتیم، اما امروز کمتر از ۶۳۰ مرکز داریم.«وی ادامه داد: »درواقع 

نزدیک به ۳۰۰ مرکز بر اساس مصوبه شورای اداری تعطیل شدند و بقیه مراکزی بودند که 

استاندارد لازم را نداشتند؛ یعنی به لحاظ کیفی نتوانستند شرایط لازم را کسب کنند.«رئیس 

دانشگاه جامع علمی- کاربردی گفت: »دانشگاه جامع تنها دانشگاهی است که در سه سال 

متوالی دانشگاه ها را ارزیابی و آنها را سطح بندی کرده است؛ به عبارتی مراکز علمی- کاربردی 

در چهار قسمت سطح بندی می شوند و آن دانشگاه هایی که در پایین ترین سطح یعنی ۴ قرار 

می گیرند، اگر دو نیمسال پی درپی در این سطح بمانند، از چرخه آموزش های مهارتی حذف 

خواهند شد.«وی ادامه داد: »سال گذشته نیز نزدیک به ۲۰ مرکز علمی- کاربردی فقط به خاطر 

اینکه در دو نیمسال پی درپی در سطح ۴ بودند حذف شدند، امسال هم حدود هشت مرکز 

در سطح۴ هستند. این مراکز هم اگر در نیمسال دوم ارتقا پیدا نکنند، حذف خواهند شد.«

جدیدالورودهایامیرکبیری۲هفتهبهدانشگاهمیروند

سیداحمد معتمدی، رئیس دانشگاه امیرکبیر با تاکید بر برگزاری ترم برای دانشجویان جدیدالورود اظهار داشت: 

»این طور که گفته شده، اواخر مهرماه اسامی اعلام خواهد شد و ما نیز طوری برنامه ریزی کرده ایم که ترم را اوایل آبان ماه 

آغاز کنیم. پیش بینی ما این است که حداقل در دوهفته اول، پذیرای جدیدالورودها به صورت حضوری در دانشگاه 

باشیم تا بتوانند با دانشگاه و دانشکده هایشان آشنا شوند. سپس در ادامه، الزاما بخشی از کار را به صورت مجازی پی 

خواهیم گرفت و سعی داریم شرایطی ایجاد کنیم که در مقاطع دیگری نیز شاهد حضورشان در دانشگاه باشیم.«وی با 

بیان اینکه این دانشجویان نیاز به راهنمایی در ترم اول دارند، گفت: »درحال تدوین برنامه ویژه ای برای این دانشجویان 

هستیم و حتی ممکن است تعداد واحدهایشان را برای ترم اول کاهش دهیم؛ مثلا اگر معمولا ۱۶ - ۱۵ واحد برای 

ترم اولی ها درنظر گرفته می شود، احتمالا یک درس سه واحدی را کم خواهیم کرد تا امکان برگزاری کلاس ها به صورت 

فشرده تر فراهم شود. البته هنوز در این خصوص به جمع بندی نهایی نرسیده ایم، ولی مطمئنا اجازه نخواهیم داد ازنظر 

آموزشی، برای این دانشجویان مشکلی به وجود آید.«رئیس دانشگاه امیرکبیر با اشاره به اینکه ثبت نام جدیدالورودها 

کاملا مجازی انجام خواهد شد، افزود: »اصولا باتوجه به اینکه دروس ترم اول را دانشگاه به دانشجو ارائه می دهد 

و درواقع دانشجویان پروسه انتخاب واحد را ندارند، عملا لزومی به حضور دانشجویان برای ثبت نام وجود ندارد.«

اواخر تیرماه امســـال 

محمدمهدی طهرانچی، 

رئیـــس دانشـــگاه آزاد 

اســـلامی از راه اندازی 

نظام هوشمند و یکپارچه داده در این دانشگاه خبر داد. اتفاقی که 

با فعال شدن دو سامانه پژوهشیار و آموزشیار این خبر رنگ واقعیت 

به خود گرفت تا دیگر دانشجویان برای انجام امور مختلف خود اعم 

از آموزشـــی، پژوهشی، مالی و... نیازی به طی کردن بروکراسی 

مرســـوم اداری نداشته باشـــند. در اصل این دو سامانه هرکدام 

خدمات الکترونیکی قابل توجهی را در حوزه های تعریف شده شان 

در اختیار دانشـــجویان و به تبع پرســـنل و اساتید دانشگاه آزاد 

اســـلامی می گذارند تا وظایف واحدهای دانشگاهی با سرعت و 

دقت بیشتری انجام شود. در این میان شاید بتوان سامانه آموزشیار 

را با توجه به قابلیت های بی شـــمار جزء اصلی ترین سامانه های 

دانشـــگاه آزاد اسلامی برای هوشمندسازی دانست، سامانه ای 

که از انتخاب واحد، پرداخت شهریه، صدور گواهی های موردنیاز 

دانشجویان، انتقالی دانشجویان و... را انجام می دهد و در شرایط 

ویژه این روزهای کشور که شیوه آموزش تغییر کرده به عنوان بازوی 

اصلی دانشگاه آزاد اسلامی برای برگزاری کلاس های غیرحضوری 

به شمار می رود. در اصل دیگر نیاز نیست تا دانشجویان واحدهای 

مختلف هرکدام از نرم افزار خاصی برای ســـاماندهی اطلاعات 

دانشجویان استفاده کنند، بلکه همه آنها ذیل سامانه آموزشیار 

این کار را دنبال خواهند کرد. آموزشـــیار ۲۶ مردادماه امسال به 

صورت آزمایشی آغاز به کار کرد و فعالیت رسمی اش نیز ظرف کمتر 

از ۱۵ روز و در ۱۰ شهریور ماه شروع شد. با این حال طبیعت هر 

تغییری ایجاد سوال در ذهن مخاطب است و قطعا دانشجویان 

دانشگاه آزاد اسلامی نیز سوالاتی را درباره سامانه آموزشیار این 

دانشگاه دارند که ایمان عطارزاده، مدیرکل توسعه شبکه علمی 

هوشمند دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگوی زنده اینستاگرامی 

به آنها پاسخ داده است.

با توجه به نیازهای جدیدی که در دانشگاه مطرح شده و مطالباتی که هم دانشجویان و هم 

واحدهای دانشگاهی درباره شیوه نوین آموزش داشتند، همه می دانیم که مدل آموزشی 

تغییر پیدا کرده و به خاطر شـــیوع کرونا در کل دنیا سبک بسیاری از فرآیندها در جامعه 

ازجمله آموزش، اقتصاد و بهداشـــت تغییر کند. دانشگاه آزاد اسلامی نیز از همان ابتدا 

خودش را با سیستم جدید تطبیق داد و نظام برگزاری کلاس ها به صورت آنلاین را در این 

دانشگاه با همه نگاه سریعی که ایجاد شد، به وجود آمد. ترم گذشته تجربه بسیاری خوبی 

را درخصوص برگزاری هم کلا س ها به صورت آنلاین و هم امتحانات به این شیوه داشتیم و 

قطعا روشی که استفاده شد خالی از اشتباه نشد، اما تلاش کردیم تا تجربه نگاری این حوزه 

را داشتیم باشیم تا بتوانیم برای ترم های آتی مدل جدیدی را پیاده کنیم. سامانه آموزشیار 

در دانشگاه آزاد اسلامی به دلیل مطالباتی که خود دانشجویان و واحدهای دانشگاهی 

درباره شیوه نوین آموزشی منطبق با شرایط فعلی داشتند، افتاده است. دانشگاه موظف 

است مطالبات دانشجویان را درنظر بگیرد. از ترم گذشته طرحی با عنوان نظام هوشمند 

و یکپارچه داده در دانشگاه شکل گرفت که این طرح ویژگی هایی دارد. 

تنوعدرنرمافزارهاسببدشواریارتباطدادهایشدهبود
دانشگاه آزاد اسلامی بیش از ۴۰۰ واحد و مرکز آموزشی در کل کشور دارد و متاسفانه 

یا خوشـبختانه تعدادی از این واحدها سیسـتم آموزشـی مشخصی را تحت عنوان سیدا 

۴ یا سـیدا ۷ داشـتند و برخی دیگر نیز از نرم هایی مانند مروارید و... بهره می گرفتند. 

ایـن مسـاله باعـث شـد تـا ما نتوانیم انسـجام درسـتی را در برگزاری کلاس هـا به صورت 

آنلاین داشـته باشـیم. تنوع در نرم افزار سـبب می شـود تا ارتباط داده ای دشـوار شـود. 

خـود دانشـجویان نیـز ایـن تجربـه را دارنـد، تـا جایـی کـه اگـر یـک دانشـجویی از یـک 

واحـدی می خواسـت بـه واحـد دانشـگاهی دیگـر بـرود بایـد کارهـای اداری زیـادی را 

انجـام مـی داد و در اصـل بـار کاری اضافـه ای متوجه دانشـجو می شـد و ایـن مهم نیز به 

خاطـر آن بـود کـه بـرای هـر کدام از ایـن اتفافات سـامانه های متفاوتی وجود داشـت. 

در سـامانه یکپارچـه جدیـدی کـه طراحـی شـده دانشـجو بـا یـک شـماره دانشـجویی 

در تمامـی مجموعـه دانشـگاه آزاد اسـلامی امـکان جابه جایـی دارد و دیگـر مسـتندات 

خـودش را تنهـا یـک بـار ارائـه می دهـد. 

تغییر سامانه آموزشی واحدها به آموزشیار چه لزومی داشت؟

با توجه به تاخیری که در شروع فرآیند کار داشتیم برخی از استان ها و 

واحدهای دانشگاهی با توجه به اینکه فرصت نکردند برنامه ریزی درسی 

را ثبت سیستم کنند و همچنین بحث ارتقای سرورها را نیز داشتیم 

و به همین دلیل با وقفه هایی در به روزرسانی سیستم روبه رو شدیم، 

همچنین به خاطر اینکه دانشجو برای انتخاب  واحد دچار نگرانی 

نشود، تصمیم گیری کرده تا برنامه انتخاب  واحد برخی واحدهای 

دانشگاهی را تغییر دهیم که این مساله توسط خود واحد و از طریق 

سایت و سامانه های اطلاع رسانی به دانشجویان اعلام می شود. 

دلیل جابه جایی تاریخ های اعلام شده برای انتخاب  واحد در استان های 
مختلف چیست؟

درحـــال حاضر زمان اداری را درنظر گرفته ایم اما درصورت نیاز 

ســـاعت کاری را افزایش می دهیم. مرکز پشـــتیبانی سامانه 

آموزشیار با شماره ۴۷۹۱۹۱۰۰ و پیش شماره تهران پاسخگوی 

دانشجویان است. 

مرکز پاسخگویی به مشکلات آموزشیار در چه زمان هایی فعالیت می کند؟

خیر، به وسیله این سامانه ما به سمت اتوماسیون شناختی درحال حرکت هستیم به 

این معنا که ما بســـیاری از فرآیندهای مرسوم مانند صدور گواهی اشتغال به تحصیل 

که به صورت دستی دنبال می شد تغییر کرده است. در اتوماسیون شناختی به دنبال 

این هســـتیم که اگر درخواســـتی یک سیستم مشخصی دارد از لحاظ دستی خارج و 

به شـــکل هوشـــمند دنبال شود و در سیستم جدید این امکان وجود دارد که دانشجو 

درخواست صدور گواهی اشتغال به تحصیلش را در سامانه به ثبت برساند. به عبارت 

دیگر دانشجو در کارتابل خود درخواست گواهی اشتغال به تحصیل را به ثبت می رساند 

و محلی که باید این گواهی به آنجا ارائه شـــود را نیز ثبت می کند و اطلاعات از پرونده 

دانشـــجو به صورت الکترونیکی در پرونده دانشجو قرار می گیرد. در مرحله اول برای 

حوزه آموزشـــی ارسال می شود و بعد از تایید این بخش، نامه باز به صورت الکترونیکی 

برای نرم افزار اتوماســـیون ارسال و نامه به صورت الکترونیکی مهر می شود و بعد نامه 

به کارتابل دانشجو ارجاع داده می شود. 

با راه اندازی آموزشیار هنوز هم به خاطر صدور گواهی اشتغال به تحصیل 
نیاز به مراجعه حضوری وجود دارد؟

ویژگی های مورد اشاره سامانه از ترم جدید در اختیار دانشجویان قرار دارد. 

ویژگی های سامانه آموزشیار از چه زمانی در اختیار دانشجویان قرار می گیرد؟

تا اول مردادماه سامانه فعال بود و نمراتی که توسط اساتید ثبت و نهایی شده باشد، 

به راحتی به سامانه جدید منتقل شده اما اساتیدی که نمره را نهایی نکرده یا اصلا اقدام 

به ثبت نمره نکرده باشند، مساله متفاوتی است. در ترم تابستان ۵۱ هزار نمره در سامانه 

جدید برای دانشجویان به ثبت رسیده است. در ترم بهمن ماه ۹8 نیز حدود یک میلیون 

نمره در سامانه جدید به ثبت رسیده و با توجه به اینکه هر دانشجو چند نمره دارد، امکان 

دارد که اساتید برخی درس ها فرصت نکرده باشند تا نمرات را به ثبت برسانند. البته 

اساتیدی که هنوز اقدام نکرده اند باید در اسرع وقت این کار را به پایان رسانند. تاکید 

می کنم که سامانه هیچ مشکلی برای ثبت نمره ندارد و اگر نمره ای هنوز اعلام نشده، از 

طرف استاد به ثبت نرسیده است. 

دانشجویاننگرانزماناعتراضنباشند
در سیستم جدید به واحدهای دانشگاهی اطلاع داده ایم که امکان ثبت اعتراض به نمره 

را برای ترم تابستان و نمرات جدیدی که ثبت می شود، فعال کنند تا دانشجو نگرانی ای 

از این بابت نداشته باشد که بازه اعتراض به نمره تمام شده است. 

برخی دانشجویان هنوز منتظر ثبت نمرات خود هستند؛ با توجه به تغییرات در سامانه نمرات چه زمانی 
اعلام می شود؟

همچنیـــن برای دانشـــجویانی کـــه در مقطع کارشناســـی بودند نمـــره ۱۲ و برای 

کارشناسی ارشـــد زیر نمره ۱۴ را برای ترمیم معدل لحاظ کرده ایم و این قول داده شد 

تـــا حداکثـــر ۳ درس و حداکثر ۶ واحد را ترم آینده به صورت تکراری و تنها برای ترمیم 

معدل بگیرند. البته این بدان معنی نیســـت که دانشـــجو می تواند درسی را که اصلا 

نگذرانده، دریافت کند بلکه تنها بحث  ترمیم معدل مطرح بوده و باید تا سقف تعیین 

شده دروس تکراری را بگذراند.

ترم گذشته بحث  ترمیم معدل دانشجویان به خاطر شرایط فعلی مطرح شد، این مساله به کجا رسید؟

صندوق رفاه در حوزه مالی است. ما نرم افزار جامع را داریم که شامل ماژول های مختلف 

است. ماژول صندوق رفاه نیز در آن وجود دارد اما چون پایه فعالیت های دانشجویان 

از ابتدای ورود تا انتها در حوزه آموزش است، مجبور بودیم تا تمرکزمان را در فاز اول بر 

بحث آموزش بگذاریم. در فاز دوم داده های مربوط به صندوق رفاه را تکمیل خواهیم 

کرد اما چون در این بازه زمانی دانشـــجو نگرانی ای نداشته باشد، اطلاعات مربوط به 

صندوق رفاه در اختیار واحد دانشـــگاهی قرار دارد و هر زمانی که دانشجو نیاز داشته 

باشـــد، می تواند به کارشـــناس مربوطه مراجعه یا از طریق راه های ارتباطی وضعیت 

خودش را مشاهده کند. 

آیا در این سامانه اطلاعات مربوط به صندوق رفاه دانشجویی وجود دارد؟

در سیســـتم آموزشـــیار نیز حالت های مختلفی وجود دارد. در اولین مرحله دانشجو 

امکان تقسیط شهریه را خواهد داشت که بنا بر تصمیم واحد متفاوت خواهد بود. اما 

دانشـــجویان متقاضی، درخواست تقسیط شهریه خود را به ثبت می رسانند و سیستم 

موضوع را برای کارشـــناس آموزش ارســـال خواهد کرد و درصورت تایید به حوزه امور 

مالی ارجاع داده می شـــود و درصورت تایید این بخش نیز، مساله به صورت اتوماتیک 

برای دانشجو لحاظ می شود. حالت دوم نیز آن است که ما وام های بیرون از دانشگاه 

را نیز داشتیم که همچنان برقرار است و دانشجو از طریق سامانه ساجد می تواند این 

مساله را دنبال کند. اگر به دلایلی دانشجویان درباره پرداخت مالی نگرانی ای داشتند 

می توانند با روش های مختلف اعم از تقســـیط، معرفی به بانک ها برای دریافت وام یا 

وام های وزارت علوم و وزارت بهداشـــت بهره مند شـــوند و در اصل روال گذشته حذف 

نشده است، اما چون داده های آن در بخش صندوق رفاه تعیین نشده، فعلا در سامانه 

جدید دانشجویان امکان دیدن بخش صندوق رفاه را ندارند. 

یکی از دغدغه های دانشجویان به موضوع تقسیط شهریه مربوط می شود. این موضوع در سامانه 
آموزشیار چگونه دیده شده است؟

در یـک مـاه گذشـته فرآینـدی را داشـتیم کـه بخشـی از آن مربـوط به تبدیـل اطلاعات 

و بخـش دیگـر مربـوط بـه آمـوزش سیسـتم بـه واحدهـای دانشـگاهی بـوده اسـت و 

نبایـد فرامـوش کـرد که دانشـجو سـاده ترین کارتابـل را در اختیـار دارد چراکه درنهایت 

می خواهـد انتخـاب  واحـد، ثبـت درخواسـت یـا مشـاهده نمـرات را انجـام دهـد امـا به 

واحدهـای دانشـگاهی مـا طـی ۴ هفتـه در قبـال فایل هـای مختلـف آموزش های لازم 

را ارائـه داده ایم. 

با توجه به زمان راه اندازی سامانه، آیا کارشناسان و مسئولان واحدها نسبت به امکانات و ویژگی های 
سامانه آشنایی دارند؟

مدلی که درنظر گرفته ایم به این شـــکل است که به مدیر فناوری و اطلاعات هر واحد 

دانشگاهی دسترسی داده ایم تا بازنمایی مجدد پسورد دانشجو، اساتید و پرسنل واحد 

را انجام دهد و از طریق کانال های ارتباطی یا سیســـتم تیکتینگ یا مرکز پاسخگویی 

این مساله را پیگیری کنند. 

دانشجویانی که رمزشان را تغییر داده اند الان امکان ورود به سامانه را ندارند.  مشکل خود را چگونه حل 
کنند؟

تداخل امتحانی در این سامانه جدید آموزشیار کنترل می شود. 

در سامانه آموزشیار تداخل امتحانات به عنوان یکی دیگر از چالش های دانشجویان مورد توجه 
بوده است؟

درباره شـــهریه ما با دو حالت مواجه هســـتیم. برخی از دانشجویان 

بدهی ای از قبل داشـــتند که ســـایت برای آنها باز است و دانشجو 

می توانـــد به درگاه پرداخت اینترنتی متصل شـــود، اما برخی دیگر 

اصلا بدهی ای ندارند بنابراین نیاز نیست به درگاه نیز متصل شوند. 

به عبارت دیگر تا زمانی که ســـر ترم شـــروع فرآیند انتخاب واحد را 

 آغاز نکنیم دانشـــجو بدهی ای را در کارتابل مشاهده نخواهد کرد. 

درحالی که در ســـیدا، سیستم به این شکل عمل می کرد که وقتی 

 ترم آغاز می شد، سیدا به صورت اتوماتیک مبلغ شهریه ثابت را برای 

دانشـــجو به عنوان بدهی درنظر می گرفت و دانشجو به محض ورود 

به سیســـتم بدهی مبلغ ثابت شهریه را داشت، البته سرترم نیز برای 

دانشجو فعال می شـــد اما ما هنوز سرترم را فعال نکرده ایم که برای 

دانشجو بدهی ای لحاظ شود. 

به محض فعال سازی سرترم و تعریف  ترم جدید، دانشجو مبلغ شهریه 

ثابت خود را مشاهده می کنند. البته این مساله را درنظر گرفته ایم که 

دانشجو پیش از انتخاب واحد بحث پرداخت شهریه ثابت را انجام دهد 

تا دیگر نگرانی ای از این بابت وجود نداشته باشد. 

یکی دیگر از مشکلات دانشجویان به اجازه پرداخت شهریه مربوط می شود. 
این مشکل چه زمانی رفع خواهد شد؟

شهریه ثابت را به عنوان ملاک باز شدن سایت درنظر گرفته ایم. 

میزان شهریه ای که دانشجو باید برای باز شدن سامانه بپردازد، چقدر است؟

یکی از بزرگ ترین مشـــکلاتی که وجود داشت فرآیند طولانی 

فارغ التحصیلی بود و چراکه که واحد دانشگاهی  باید مستندات 

دانشجو را در حوزه فارغ التحصیلان بررسی می کرد و بعد تعدادی 

از آنها تجمیع و تبدیل به یک محموله می شـــد و مستندات به 

سازمان مرکزی ارجاع داده می شد که مورد ارزیابی قرار بگیرد. 

درصورت بروز مشـــکلی باز مســـتندات به واحد برگشت داده 

می شد؛ همه این کارها نیز به صورت پستی انجام می شد. دلیل 

زمان بر بودن نیز همین پروسه رفت و برگشت مستندات بود. اما 

در سیستم جدید این امکان فراهم شده که به محض اینکه فرآیند 

فارغ التحصیلی دانشجو در واحد دانشگاهی شروع می شود، 

تمامی پرونده فارغ التحصیلی دانشجو به صورت الکترونیکی 

برای ســـازمان ارسال و مورد بررســـی قرار می گیرد و تنها ظرف 

مدت چند هفته اصل مدرک دانشـــجو برای واحد دانشگاهی 

ارسال می شود. در اصل با سامانه جدید یک فرآیند ۶ ماهه به 

یک فرآیند چند هفته ای تبدیل می شود که قطعا این مساله یک 

مزیت مهم برای دانشجویان در آستانه فارغ التحصیلی است. 

آموزشیار بر فرآیند فارغ التحصیلی چه تاثیری خواهد داشت؟

دانشجویی که الان می خواهد فارغ التحصیل شود باید در مرحله اول 

نمرات آنها به ثبت برسد که این مساله نیز ارتباطی به سامانه جدید 

ندارد، بلکه اساتید باید نمرات را ثبت کنند یا دانشجو باید معرفی 

به استادی را بگذراند و اگر دانشجو واحد باقی مانده ای دارد باید 

به واحد مربوطه مراجعه کرده تا دوره معرفی به استادش دنبال شود 

و بعد وارد مرحله فارغ التحصیلی شود. در اصل دانشجو باید بحث 

سرفصل های دروس گذرانده شده اش را پیگیری کرده و همچنین 

تسویه حساب های مالی ا ش را نیز دنبال کند. 

دانشجویانی که درحال حاضر پیگیر فارغ التحصیلی خود هستند چگونه اقدام 
کنند؟

یکــی از ویژگی هــای مهم آموزشــیار بحث معدل سازی هاســت، 

اگــر دانشــجویی درســی را از یــک واحــد بــه واحــد دیگــر 

به عنــوان میهمــان می گرفــت یــا بحــث معدل ســازی اش را 

دنبــال می کــرد، بــه دلایلــی از جملــه ســرفصل ها ممکــن 

بــود درســی در یــک واحــد دانشــگاهی دو واحــدی محســوب 

می شــد و در یــک واحــد دیگــر ۳ واحــدی تلقــی می شــد امــا 

امــروزه بــه دلیــل تغییــر نظــام هوشــمند و یکپارچــه داده همــه 

ــرده و  ــه ک ــا یکپارچ ــگاه را در کل واحده ــرفصل های دانش س

درنتیجــه هــر دانشــجو در هــر واحــد دانشــگاهی یــک ســرفصل 

مشــخص را می گذرانــد و اگــر دانشــجویی بخواهــد از یک واحد 

ــر  ــرود دیگ ــان ب ــجوی میهم ــوان دانش ــر به عن ــد دیگ ــه واح ب

چنیــن مشــکلی را نخواهــد داشــت. 

یکی از مشکلات دانشجویان در حوزه آموزشی به بحث میهمانی مربوط 
می شود. آموزشیار چگونه به حل مسائل مربوط به این موضوع کمک می کند؟

طبق آیین نامه آموزشی دانشجویان در شرایط عادی سقف 

انتخاب  واحدشان ۲۰ است و اگر دانشجوی ممتاز باشد شرایط 

متفاوت است، اما چون کارشناسان وضعیت دانشجوی الف را در 

طول  ترم بررسی می کند هنوز اطلاعات این دانشجویان به طور 

کامل ثبت نشده است و دانشجویان ممتاز از این بابت نگران 

نباشند چراکه سقف آنها ۲۴ واحد خواهد شد. 

چرا برای دانشجویانی که معدل الف هم دارند، 20 واحد به عنوان سقف 
در نظر گرفته شده است؟

هر دانشجویی که اولین بار در دانشگاه ثبت نام می کند توسط گروه 

آموزشی مربوطه یک جدول ارائه دروس در اختیارش قرار می گیرد که 

براساس آن به دانشجو پیشنهاد می شود در ترم اول، دوم، سوم و... 

چه درس هایی را بگیرد و در آن جدول مفهوم پیش نیاز و هم نیاز به 

درستی لحاظ شده است و در این سامانه نیز ما پیش نیاز و هم نیاز را به 

صورت همزمان در کل کشور لحاظ کرده ایم، یعنی پیش نیاز و هم نیاز 

دانشجویی یکی از واحدها در یک رشته هیچ تفاوتی با دانشجوی 

همان رشته در واحد دیگر ندارد، درحالی که در گذشته این طور نبود. 

البته این ترم استثنا هم دانشجو و هم کارشناس آموزشی را موظف به 

کنترل این مساله کرده ایم تا مشکلی ایجاد نشود و هر واحد دانشگاهی 

جدول ترمیک را در اختیار دارد و دانشجو می تواند از گروه آموزشی 

مربوطه خود این جدول را دریافت کند. 

مساله پیش نیاز و هم نیاز دانشجویان چگونه در سامانه اجرا خواهد شد؟

نمی توان به طور دقیق این مساله را گفت، اما قول می دهیم آخرین نفر هم بتواند انتخاب  واحد خود را انجام دهد و مشکلی از این بابت وجود ندارد. 

امکان باز شدن سایت برای انتخاب  واحد در چند مرتبه وجود دارد؟

ما سامانه پیامکی هم داریم که در مرحله بعد فعال می شود و به محض 

اینکه دانشجو شماره اش را به ثبت برساند از این طریق سامانه تبادل 

اطلاعات را خواهیم داشت. اما در این مرحله پیشنهادم این است که 

حتما الگوریتمی که لحاظ کرده ایم را مطالعه کنند و تنها کافی است 

به سایت مراجعه کرده و به بخش راهنمای دانشجو بروند، در این مرحله 

الگوریتمی را اعلام کردیم که به وسیله آن دانشجویان می توانند وارد 

سامانه شـــوند. البته ممکن است دانشجویانی را داشته باشیم که 

مبداشان یک واحد باشد اما در ترم بهمن ماه در واحد دیگر میهمان 

شده اند که براساس آن دو شماره دانشجویی دارد که یکی برای واحد 

مبدا و دیگری واحد مقصد است، به همین دلیل این احتمال دارد که 

با شماره دانشجویی مبدا امکان دسترسی به سامانه را نداشته باشد، 

این دسته از دانشجویان باید یا یک پیامی را دراین باره بگذارند یا با 

مرکز پاســـخگویی تماس بگیرند تا کارشناسان در لحظه دانشجو را 

راهنمایی کنند. با اطمینان می گویم که هیچ محدودیتی برای ورود 

دانشجو لحاظ نشده و دانشجویان به راحتی می توانند همانند پرسنل 

و دیگر کارکنان وارد این سامانه شوند. 

برخی دانشجویان عنوان می کنند که امکان ورود به سامانه آموزشیار را ندارند، 
این مشکل از کجاست؟

از دانشـــجویان درخواســـت داریم تا حتما در اولین ورودشان به 

سامانه آموزشیار کارنامه آموزشی و مالی شان را با آنچه در سیستم 

قبلی وجود داشـــت، تطبیق دهند و اگر مغایرتی وجود داشت از 

طریق راه های ارتباطی موجود مســـاله را به کارشناسان آموزشی 

اطلاع دهند تا به ســـرعت موارد متناقض رفع شـــود. این مساله 

نیز دلایل مختلفی دارد، به طور مثال شاید دانشجو از تسهیلات 

صندوق رفاه اســـتفاده کرده باشد اما بخشـــی از اطلاعات این 

صندوق در سامانه وجود نداشته و به همین دلیل دانشجو بدهکار 

شـــود، اما جای هیچ نگرانی وجود ندارد چراکه در صورت وجود 

چنین مسائلی دانشجو می تواند مساله را اطلاع دهد. 

برخی افراد زمان مراجعه به سامانه متوجه نواقص یا مغایرت هایی در سامانه 
جدید می شوند. این دانشجویان چه کاری باید انجام دهند؟

ما برای اینکه داده ها را از سیستم قبلی به سیستم جدید منتقل کنیم، باید برای زمانی 

فعالیت سیســـتم قبلی را متوقف می کردیم تا داده ها به سیستم جدید منتقل می شد. 

یعنی اگر سیستم سیدا را متوقف نمی کردیم چون اطلاعات تازه ای به آن اضافه می شد، 

عملا سیستم انتقال داده دچار چالش می شد. با اطمینان به دانشجویان می گویم که 

تا آخرین لحظه برای اصلاح مواردی که ممکن است به اشتباه در سیستم جدید به ثبت 

رسیده باشد، موظف هستیم و باید همان اطلاعاتی که در سامانه سیدا به ثبت رسیده 

باید در سیســـتم آموزشـــیار نیز وجود داشته باشـــد. البته سیستم سیدا در واحدهای 

دانشـــگاهی دیگر فعال است اما صرفا در اختیار حوزه پرسنل دانشگاهی برای تطبیق 

اطلاعات دانشـــجویان قرار دارد و از آنجایی که کارشـــناس آموزشی به هر دو سیستم 

دسترسی دارد، دانشـــجو می تواند در صورت بروز مشکل به واحد دانشگاهی مراجعه 

کـــرده و مغایرت گیری اطلاعات را انجـــام دهد. البته به هیچ وجه امکان درج اطلاعات 

جدید در سامانه قبلی وجود ندارد. 

چرا تا زمان آماده شدن کامل آموزشیار، سامانه سیدا به فعالیت خود ادامه نداد؟

براساس درخواست و تقاضایی که دانشجویان از مسئولان دانشگاه داشتند، قرار است سرویس 

خوبی را که در شأن دانشگاه آزاد اسلامی و دانشجویان این دانشگاه است به آنها ارائه دهیم. 

بخشی از تحقق این مساله به یکپارچه سازی اطلاعات باز می گشت و بخش دیگر نیز به 

فعال سازی قابلیت ها و امکانات این سامانه بازمی گردد درحالی که سامانه سیدا ۴ و سیدا 

۷ تنها یک سامانه آموزش و شهریه بود اما در آموزشیار ما با پنجره خدمات الکترونیکی 

روبه رو هستیم که براساس آن خدمات به صورت الکترونیکی دراختیار دانشجو قرار می گیرد. 

در اصل دانشجو با یک بار ورود به این سامانه هم می تواند کارهای آموزشی خود را انجام 

دهد و هم کارهای مربوط به امور مالی، اداری و پژوهشی را دنبال کند. 

سامانه جدید و اتفاقات جدیدی که به وسیله آن محقق می شود، چه تاثیری بر کیفیت آموزش می گذارد؟

ایـن یـک سیسـتم آموزشـی اسـت و زمانـی کـه از برگـزاری کلاس ها به صـورت آنلاین 

صحبـت می کنیـم مـا درواقـع دربـاره یـک ELMNS صحبـت می کنیـم کـه دارای دو 

بخـش اسـت، اول اینکـه از سیسـتم آمـوزش اطلاعات دانشـجو و کلاس های درسـی 

دانشـجو را بـه ایـن ELMNS منتقـل می کنیـم و جـا دارد اینجـا این نویـد را هم بدهم 

کـه بـرای تـرم آینـده صرفـا دو ELMNS را در کل واحدهـا منتشـر می کنیـم و همـه 

دانشـجویان براسـاس همین دو کارهایشـان را جلو می برند.   درحالی که در ترم های 

گذشـته نرم افزارهـای مختلفـی داشـتیم و چـون برخـی از ایـن نرم افزارهـا از آمادگـی 

لازم نیـز برخـوردار نبودنـد، نگرانی هایـی بـرای دانشـجویان ایجـاد شـده بـود امـا در 

مـدل جدیـد بـا دو ELMNS بسـیار قـوی کار را جلـو می بریـم و قطعـا کلاس هـا بـا 

کیفیـت بسـیار بهتـری برگزار می شـود. 

سامانه آموزشیار تاثیری هم بر آموزش های الکترونیک خواهد داشت؟

ما در مرحله اول تمامی سامانه های سیدا ۴ وسیدا ۷ را که حدود ۴۳۵ واحد 

دانشگاهی را شامل می شد در سامانه آموزشیار قرار دادیم، همچنین ۵۰ واحد دیگر 

دانشگاهی را هم داریم که نرم افزارهای مختلفی دارند که قرار است دانشجویان این 

واحدها در همان سامانه قبلی انتخاب  واحد و حذف و اضافه را انجام دهند تا به 

تدریج آنها را نیز به سامانه آموزشیار اضافه کنیم. قطعا تا آبان ماه تمام واحدها به این 

سامانه متصل می شوند. نکته دیگر اینکه تمام دانشجویان ورودی جدید دانشگاه 

آزاد اسلامی فقط باید با سامانه آموزشیار اقدام به ثبت نام کنند و شروع کلاس های 

آنها نیز از طریق همین سامانه خواهد بود. ما مرکز پاسخ متمرکزی را نیز به شماره 

آیا درحال حاضر همه واحدهای دانشگاه به آموزشیار متصل هستند؟

مدل انتخاب  واحد نیز به صورت متمرکز است، یعنی بازه انتخاب 

 واحد به تفکیک استان های مختلف مشخص است و کاملا تعیین 

شده که کدام استان ها و حتی چه ورودی هایی قرار است در روز 

تعیین شده در انتخاب  واحد شرکت کنند. صرفا ورود دانشجو 

براساس جدول استانی خواهد بود و اگر دانشجو در ساعات 

دیگری برای انتخاب ورود وارد سامانه شود، قطعا امکان انتخاب 

به او داده نمی شود و دلیلش هم بحث ترافیک اینترنتی است و 

صرفا دانشجویانی که در بازه زمانی تعیین شده برای آن استان 

باشند، حق ورود به سیستم و انتخاب  واحد را خواهند داشت. 

تقسیمبندیبازهانتخابواحدبه۳نوبتزمانی
بازه انتخاب  واحد نیز به سه نوبت تقسیم بندی شده که ساعت 

8 تا ۱۴ نوبت اول، ۱۵ تا ۲۱ نوبت دوم و ۲۲ تا ۶ صبح روز بعد 

نیز برای افرادی است که نتوانستند در نوبت اول و دوم دست به 

انتخاب  واحد بزنند. به دانشجویان اطمینان خاطر می دهیم که 

تا آخر نفری که باید انتخاب  واحد کند این امکان برای آنها فراهم 

است و اگر به هر دلیلی نتوانستند در زمان مقرر دست به انتخاب 

 واحد بزنند، اصلا نگران نباشند، بلکه در دوره بعد باز هم انتخاب 

 واحد فعال خواهد شد. 

یکی از فرآیندهای اصلی آموزشی دانشجویان، انتخاب واحد در ابتدای هر ترم 
است.  این فرآیند در سامانه جدید چگونه انجام می شود؟

w w w . F D N . I R

زهرا رمضانی
روزنامه نگار


